

(EN)

Symposium of Global Church Leadership 2025

On Friday the 31.01.2025 the first Global Church Leadership Symposium took place in the premises of Missio - Munich.

In his opening remarks, Cardinal Reinhard Marx, Archbishop of Munich and Freising, underlined some key concepts in the understanding of Global Church Leadership, namely: communication and participation, as well as the relevance of all the principles of social doctrine for the Church in its search for the best tools to improve and strengthen its ministry and leadership at all levels.

This first symposium, which brought together professors, experts and practitioners not only from different research fields and competences, but also from different countries, focused its brainstorming on three points:

- The vision and identity of the Chair of Global Church Leadership in research and teaching. This point was important for two reasons: First, there is no institution in the Catholic academic world that offers a programme in leadership that goes beyond mere management tools, that aims to be interdisciplinary and whose scope is the whole Catholic world. And secondly, the desire not to come up with a "made in Munich" idea, but rather with a concerted understanding in confrontation with other views in the service of science and the Church.
- The organisation and contents of the academic offers of the Global Church Leadership, i.e. the Licentiate and the Doctorate in GCL, as well as the Annual Academy - a three-day intensive seminar - which is open to students, professors, church administrators and other interested persons; and the Annual Symposium, which is open only to professors, researchers and practitioners.
- The organisation of research on issues which fall within the remit of the GCL, i.e. issues of doctrine, leadership, administration at the various levels of the life of the Church. These research groups could be geographical or thematic. At the end of the Symposium, five research groups were already formed which will focus on some specific areas and will propose concrete research projects in the short or long term: a research group for Latin America, a research group for Africa, a research group for Europe, a research group for Canon Law and a research group for Statistics.

The symposium brought together 38 professors and researchers from 15 different countries, 30 of whom were physically present and 8 online. Participants came from Africa, Latin America, North America, Europe, Asia and New Zealand in the South Pacific. The second edition of the GCL Annual Symposium has already been scheduled for January 2026. [The exact date is still to be confirmed.]

(DE)

Symposium der Globale Kirchenleitung 2025

Am Freitag, den 31.01.2025 fand in Missio - München das erste Global Church Leadership Symposium statt.

In seiner Eröffnungsrede hob Kardinal Reinhard Marx, Erzbischof von München und Freising, einige Schlüsselbegriffe im Verständnis von Global Church Leadership hervor: Kommunikation und Partizipation sowie die Relevanz aller Prinzipien der Soziallehre für die Kirche bei ihrer Suche nach den besten Instrumenten zur Verbesserung und Stärkung ihres Dienstes und ihre Leitung auf allen Ebenen.

Dieses erste Symposium, an dem Professoren, Experten und Praktiker nicht nur aus verschiedenen Forschungs- und Kompetenzbereichen, sondern auch aus verschiedenen Ländern teilnahmen, konzentrierte sich auf drei Schwerpunkte:

- Die Vision und die Identität des Lehrstuhls für Globale Kirchenleitung in Forschung und Lehre. Dieser Punkt war aus zwei Gründen wichtig: Erstens gibt es in der katholischen akademischen Welt keine Institution, die ein Leadership-Programm anbietet, das über reine Management-Tools hinausgeht, interdisziplinär angelegt ist und die gesamte katholische Welt im Blick hat. Und zweitens der Wunsch, nicht mit einer Idee "made in Munich" zu kommen, sondern mit einem gemeinsamen Verständnis in der Auseinandersetzung mit anderen Auffassungen im Dienst von Wissenschaft und Kirche.
- Die Organisation und inhaltliche Ausgestaltung der akademischen Angebote der Global Church Leadership, d.h. des Lizentiats- und Doktoratsstudiums in GCL sowie der Jahresakademie - einem dreitägigen Intensivseminar -, das Studierenden, Professoren, Kirchenleitern und anderen Interessierten offensteht, und des jährlichen Symposiums, das nur Professoren, Forschern und Praktikern zugänglich ist.
- Die Organisation von Forschungsarbeiten zu Fragen, die in den Aufgabenbereich der GCL fallen, d.h. Fragen im Zusammenhang mit Lehre, Leitung, Verwaltung auf den verschiedenen Ebenen des kirchlichen Lebens. Diese Forschungsgruppen können geographisch oder thematisch ausgerichtet sein. Am Ende des Symposiums wurden bereits fünf Forschungsgruppen gebildet, die sich auf bestimmte Bereiche konzentrieren und kurz- oder langfristig konkrete Forschungsprojekte vorschlagen werden: eine Forschungsgruppe für Lateinamerika, eine Forschungsgruppe für Afrika, eine Forschungsgruppe für Europa, eine Forschungsgruppe für Kirchenrecht und eine Forschungsgruppe für Statistik.

An der Veranstaltung nahmen 38 Professoren und Wissenschaftler aus 15 Ländern teil, von denen 30 physisch und 8 online anwesend waren. Die Teilnehmer kamen aus Afrika, Lateinamerika, Nordamerika, Europa, Asien und Neuseeland im Südpazifik. Die zweite Auflage des GCL-Jahressymposiums ist bereits für Januar 2026 geplant. [Das genaue Datum muss noch bestätigt werden.]

Jun.-Prof. Dr. Jean Olivier Nke Ongono